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Tien maanden Voordestad 

Op 20 januari 2022 is de vereniging Voordestad opgericht. Daar was een goede reden voor: 

het gaat niet best met de binnenstad van Amsterdam. Op onze website kun je lezen wat er  

volgens ons allemaal mis is en waar onze vereniging zich voor inzet: 

www.voordestad.amsterdam. 

Een verslag en verantwoording van onze acAviteiten verschijnt normaliter pas in het 

volgende jaar. Ten behoeve van onze eerste ledenvergadering schetsen we nu reeds een 

beeld van wat we de eerste Aen maanden hebben gedaan. 

Erfgoed 
We hebben ons intensief bezig gehouden met de plannen die het Amsterdam Museum heeF 

om het huidige monumentale gebouw grondig te verbouwen. Dat heeF geresulteerd in een 

zienswijze die bij de gemeente is ingediend en die ook op onze website is gepubliceerd. Nu 

veel van de kriAek ter harte is genomen en het Amsterdam Museum zo voor de binnenstad 

behouden kan blijven, kan wat ons betreF de omgevingsvergunning worden afgegeven. Wij 

hopen wel dat de nieuwe gevelopeningen bij de uitwerking minder ‘zwaar’ worden 

vormgegeven. Onze kriAek op een groot terras aan de Nieuwezijds Voorburgwal en op 

vergroening van de nu nog stenige meisjesplaats vormt onderwerp van nader overleg. 

    

Verder draaien wij mee in het Amsterdam Erfgoed Overleg, waardoor we Ajdig op de hoogte 

zijn van ontwikkelingen die onze aandacht vragen. Rogier Noyon is onaMankelijk voorziNer 

van dit overleg van erfgoedorganisaAes. 

Openbare ruimte 
De grachtengordel is de trots van de binnenstad, maar inrichAng en beheer laten veel te 

wensen over. Al derAg jaar geleden is een (standaard) ’grachtenprofiel’ afgesproken waarbij 

mooie materialen zouden worden toegepast (HIOR, annex Puccini-methode). Anno 2022 is 

nog slechts 40% van de grachten op deze manier bestraat. Dat komt omdat de stad 

doorgaans kiest voor groot onderhoud, waarbij de oude betonnen klinkers gewoon worden 

teruggelegd. Dat schiet natuurlijk niet op. Voordestad heeF zich per brief tot de wethouder 

gewend, en tevens een arAkel in Het Parool geschreven. Uit de briefwisseling maken wij op 
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dat het gemeentebestuur onder druk van bezuinigingen nog vaker zal terugvallen op groot 

onderhoud, waardoor de gewenste herinrichAng achter de horizon dreigt te verdwijnen. Wij 

blijven druk zeNen totdat het gemeentebestuur beseF dat het anders moet. 

   

Ronduit slordig was de herbestraAng van het Zoutkeetsplein, waarbij  een bijzonder patroon 

in de bestraAng werd veronachtzaamd. Voordestad heeF er een brief over geschreven aan 

de gemeente. Die erkende dat er onvoldoende toezicht bij de oplevering was geweest. 

Inmiddels is niet alleen het plein keurig hersteld, maar zijn ook de procedures binnen de 

gemeente aangepast, zodat dit soort dingen hopelijk niet meer gebeuren. 

          

In grote lijnen waarderen wij de aanpak van de grote pleinen die bijdraagt aan versterking 

van het stedelijke en monumentale karakter van de stad, zoals het Leidseplein en Kleine 

Gartmanplantsoen. Als de gemeente kiest voor herinrichAng van stadsstraten dan gebeurt 

dat doorgaans zorgvuldig. Zo is aan de zuidkant van de Nieuwezijds Voorburgwal een fraai 

groen pleintje ontstaan, waarin het houten monumentje goed tot zijn recht komt. Jammer 

van het gebruik van asfalt met ‘straatprint’ tussen de tramrails. Ook hebben we niet kunnen 

voorkomen dat ter hoogte van de Dam de NZ Voorburgwal op a-historische wijze, met 

damkeitjes, bij de Dam is getrokken.  



De komende twinAg jaar zullen de bruggen en kademuren die in slechte condiAe zijn worden 

hersteld. Vaak worden eerst damwanden geslagen om de kade voor instorten te behoeden. 

Die damwanden kunnen er heel lang blijven staan. Voordestad heeF de gemeente 

geadviseerd hoe de openbare ruimte in die Ajd het beste ingericht kan worden, rekening 

houdend met het historisch stadsgezicht: sober, met zoveel mogelijk zicht op de kade en bij 

voorkeur geen standaard groentjes langs de damwanden. 

   

De eerdere noAAe over een parkeervrije gracht, van de hand van de voorziNer, heeF een 

vervolg gekregen. Deze tweede versie beoogt de gemeenteraad te informeren over de 

voorgeschiedenis en te bewerkstelligen dat dit voorstel, inclusief onze voorkeur voor de 

Keizersgracht, op de poliAeke agenda blijF staan.  

Wie goed om zich heen kijkt zal zien dat er van alles mis is in de openbare ruimte, ook wat  

betreF gebruik, beheer en handhaving. De gemeente doet soms nauwelijks onder voor de 

burger die geen boodschap heeF aan een mooie, schone en goed onderhouden openbare 

ruimte: overbodige objecten, waaronder reclame, geprivaAseerde waterkanten, 

geblokkeerde stoepen. ‘misplaatste’ terrassen, permanente afvalhopen, zwerfafval, e.d. 

Wij hebben deze problemaAek beeldend in kaart gebracht in een ‘zwartboek’, dat we Ajdens 

de ledenvergadering van november overhandigen aan de dagelijks bestuurder met openbare 

ruimte in zijn portefeuille. 

Terrassen en horeca 
Meteen nadat in februari bekend werd dat de Ajdens corona vergrote terrassen nog een heel 

seizoen mochten blijven heeF Voordestad een arAkel in Het Parool geschreven over dit 

onderwerp. We hebben daarin betoogd dat we wel begrip kunnen opbrengen voor 

verlenging tot uiterlijk 1 november, maar dat de Ajd wel gebruikt moet worden om terug te 

keren naar een normaal waarin er voldoende ruimte voor de voetganger is. Sindsdien zijn we 

regelmaAg in gesprek geweest met bestuurders, de horeca en het bedrijfsleven, om ervoor 

te zorgen dat in de toch al overvolle binnenstad de terrassen terugkeren naar normale 

proporAes. 

Ook hebben we een gedegen reacAe geschreven op het concept ‘Beleidskader Horeca en 

Terrassen’. We vinden dat dit beleidskader veel te veel naar de horeca is toegeschreven, en 



dat door de ingewikkelde regelgeving vol uitzonderingen zowel de ondernemers als de 

bewoners straks niet meer weten waar ze aan toe zijn.  

Mede dankzij ons protest over het gebrek aan betrokkenheid van bewoners bij de 

totstandkoming van de nota werd de inspraakperiode verlengd.  

   

Aanpak Binnenstad 
Voordestad voert structureel overleg met het stadsdeelbestuur en parAjen als de horeca, 

Amsterdam City en Wij Amsterdam om de drukte, overlast en verschraling van de binnenstad 

te stoppen. Het valt niet mee om qua aanpak op één lijn te komen. Voordestad vindt dat de 

twee belangrijkste magneten moeten worden aangepakt die veel ongewenste bezoekers 

aantrekken: de coffeeshops en de raamprosAtuAe. Wij denken dat het veel scheelt als de 

coffeeshops geen buitenlanders meer mogen bedienen, en als de ramen van de 

prosAtuAepanden gesloten blijven. Het is dan geen toerisAsche aNracAe meer. Samen met 

anderen hebben we twee arAkelen over het I-criterium geplaatst In Het Parool. 

    



 

Hendrik Batjes, lid van het eerste uur, heeF een 

doorwrochte Wallen-nota opgesteld (zie onze website), 

waarin de ontwikkeling van het prosAtuAe- en drugsbeleid 

van de gemeente wordt beschreven en geanalyseerd, 

alsmede van het beleid om het massatoerisme terug te 

dringen. Deze publicaAe van Voorstad doet tal van 

aanbevelingen aan de gemeente om sneller, effecAeve 

maatregelen te nemen. 

Diversen 
Marineterrein 
Vlak voor de formele oprichAng van onze vereniging hebben we een zienswijze geschreven 

op de ontwikkelplannen voor het Marineterrein. Daarin hebben we een lans gebroken voor 

vergroAng van het ‘stadspark’ dat daar ontwikkeld gaat worden, zonder afreuk te doen aan 

andere opgaven voor het gebied. We zijn nu driekwart jaar verder en de reacAe op onze en 

andere zienswijzen laten nog op zich wachten. 

Coali,eakkoord 
Halverwege 2022 verscheen het Amsterdams CoaliAeakkoord. Naast blijken van instemming 

hebben we daar kriAsch op gereageerd. We hebben vooral  aan de orde gesteld het  

‘erfgoed-arme’ karakter van het akkoord, de nogal faciliterende houding t.o.v. de horeca, het 

weinig doortastende beleid t.a.v. raamprosAtuAe en drugs (vanuit het oogpunt van 

terugdringing van drukte en overlast) en de dreigende verloedering van de openbare ruimte 

(zie onze website). 

Werkwijze 
Overleg en netwerken staat vrij centraal in onze werkwijze. Geformaliseerd overleg is er met 

het bestuur van het stadsdeel (kwartaaloverleg), de bij de aanpak van de binnenstad 

betrokken partners (Amsterdam City, HNH-Amsterdam, Wij Amsterdam), het Amsterdam 

Erfgoed Overleg (AEO), de gemeente (over inrichAng van kades en de ontwikkeling van een 

Bewoners Effect Rapportage). Naar de gemeente toe komen we niet alleen met kriAek, maar 

proberen we ook ideeën aan te dragen die verwerkt kunnen worden in beleid en 

maatregelen van de stad. Zodra zich situaAes voordoen waar we ons met hand en tand tegen 

moeten verzeNen, zullen we zeker ook bezwaar en/of beroep aantekenen. We proberen 

daarvoor te sparen. 



Leden en donateurs 
De vereniging heeF inmiddels 120 leden. Sommigen hebben aangegeven beschikbaar te zijn 

voor incidentele acAviteiten. We kunnen niet zonder acAeve vrijwilligers en stellen 

iniAaAeven die passen binnen onze doelstelling zeer op prijs. Uiteraard zijn nieuwe leden 

welkom, en ook leent ons bescheiden, maar gewaardeerde bestand van donateurs zich voor 

uitbreiding. 

Bestuur 
Het eerste bestuur van Voordestad wordt gevormd door: 

Rogier Noyon, voorziNer 

Fred Kramer, secretaris 

Dick van der Kroon, penningmeester 

Guusje ter Horst 

Dick van Kuijk 

Vaste gasten: Els Iping en Arthur Verdellen 
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